

# 法學院新聞簡報(雙月刊)-(7-8月,2016)

# FACULDADE DE DIREITO BOLETIM BI-MESTRAL FACULTY OF LAW BI-MONTHLY NEWSLETTER ISSUE 27 ( JULY / AUGUST 2016 )

### **RESEARCH ACTIVITIES**

## Institute for Advanced Legal Studies (IALS)

- Macau Law Review, Vol. 31, 2016(2).
- Cooperation and Prospect: The 1st Law Symposium of Guangdong, Hong Kong, Macau and Taiwan, 2016.





### Centre for Law Studies (CLS)

- Bulletin of the Faculty of Law (Chinese Version), Bulletin No. 32, 2016.
- Bulletin of the Faculty of Law (Portuguese Version), Bulletin No. 34, 2016.





## Prof. John Shijian Mo

- "Dilemma and Challenge in Law in Macau's Cooperation with the Guangdong Free Trade Zone—Take Senior Resident Service Plan as an Example", Academic Journal of One Country Two Systems, 2016(1). (Co-author: Chen Shi)
- "Status of the Arrangement between Mainland China and Macau on Mutual Recognition and Enforcement of Civil and Commercial Judgments in Macau", Macau Law Review, 30, 2016(1), pp. 5-23, ISSN2220-2595. (Co-author: Li Jiangfeng)

### **RESEARCH ACTIVITIES**

### Prof. John Shijian Mo

- "Importance of International Convention on Railway Transportation to 'the Belt and Road'", Journal of Shandong University of Science and Technology (Social Science Edition), 18(2), 2016, pp.28-37, ISSN1008-7699. (Co-author: Chen Shi)
- "Preliminary Analysis of Defect Logic of the Arbitral Tribunal for China-Philippine South China Sea Dispute", Law Review, 197, 2016(3), pp. 106-115. (CSSCI)
- "Comparative Law Study and Faculty of Law of UM-Opportunity and Challenge", Essays of Symposium on Legal Education for the Celebration of 100 Years of Soochow University School of Law, (Editor: Jiayin Hong), 2016, pp. 215-228, ISSN978-986-6568-57-2. (Co-author: Chen Shi)

### Prof. Rostam Joseph Neuwirth

• "The 'Real Fake' in the Creative Economy Facts or Fictions?", When East Meets West: China Brazil Deliberations on Contemporary Legal Issues (Editors: Luiz Otávio Pimentel, André Olavo Leite, Muruga Perumal Ramaswamy), Florianópolis: CAXIF and Prava Publications, 2015, pp. 78-134.



## Prof. Fernando Miguel Dias Simões

• "Institutional Culture in International Arbitration", Australasian Dispute Resolution Journal, 27(3), 2016, pp. 188-197.

## Prof. Vera Lúcia Carapeto Raposo

 Health Law in Macao, Where the West Meet the East, WAML Newsletter, 29, 2016, pp. 3-4.

## **RESEARCH ACTIVITIES**

## Prof. Vera Lúcia Carapeto Raposo

- "Patients' Rights and Medical Liability Within Off-Label Prescription", Book of Proceedings of the European Conference on Politics, Economics & Law (ECPEL), 2016.
- "The Convention of Human Rights and Biomedicine Revisited: Critical Assessment", The International Journal of Human Rights, 2016.
- "Telemedicine: The Legal Framework (or the Lack of It) in Europe", GMS Health Techology Assessment, 2016.

# **ACADEMIC ACTIVITIES**

## Prof. Shui Bing

 The 7th Cross-Straits Forum on Civil and Commercial Law for graduate students was held in July, 2016. The forum was jointly initiated by the Renmin University of China, Peking University, Tsinghua University, the China



- University of Political Science and Law, Jilin University, Taiwan University, Fu Jen Catholic University, the City University of Hong Kong, and UM, with an aim to promote academic exchange among young students in the field of civil and commercial law.
- Professor Shui Bing has organized and supervised three UM students to attend the event. PhD student Shang Zhenru received a first prize. Another two master's students from the faculty, namely Xia Fei and Hu Shouxin, both received a second prize for their papers. This is the first time that students from Macao have received a prize at this forum.

# **ACADEMIC ACTIVITIES**

# Prof. Vera Lúcia Carapeto Raposo

### Conferences

 Jul 7– 10: The European Conference on Politics, Economics & Law (ECPEL 2016), Brighton, UK.

### Presentation

- "Patients' rights and medical liability within off-label prescription".
- Aug 8-12: 22nd Conference of the World Association of Medical Law.

#### Presentation

- "Informed Consent in Multilingual and Multicultural Countries"
- "Are Electronic Health Records Promoting Patient's Safety?"
- "Off-Label Promotion and Off-Label Prescription in Europe" (co-author: Dr. Alexandr Svetlicinii)

#### Other Activities

- Invited to the Board of Governors of Aldis, Associação Lusófona de Direito da Saúde.
- Invited to the Editorial Board of People: International Journal of Social Sciences.

Coordinator: Denise Lei

E-mail: denisel@umac.mo

Editor: Betty Hong

Official E-mail: fll.newsletter@umac.mo





# 法學院新聞簡報(雙月刊)-(7-8月,2016)

# FACULDADE DE DIREITO BOLETIM BI-MESTRAL FACULTY OF LAW BI-MONTHLY NEWSLETTER ISSUE 27 ( JULY / AUGUST 2016 )

# 研究活動

### 高級法律研究中心

- 《澳門法學》, 第 31 期, 2016 第 2 期.
- 《合作與展望:首屆"粵港澳台法學研討會" 論文集》,2016.





### 法律研究中心

- 法學院學報 (中文版), 第 32 期, 2016.
- 法學院學報(葡文版),第34期,2016.





# 莫世健 教授

- "澳門與廣東自貿區合作的法律困境和挑戰—以長者服務十年發展計劃為例",《"一國兩制"研究》, 2016(1). (合著者: 陳石)
- "論《內地與澳門關於相互認可和執行民商事判決的安排》在澳門的法律地位",《澳門法學》, 30, 2016(1), 5-23 頁, ISSN2220-2595. (合著者: 李江峰)

# 研究活動

# 莫世健 教授

- "論國際鐵路運輸公約對'一帶一路'的重要性",《山東科技大學學報社會科學版》, 18(2), 2016, 28-37頁, ISSN1008-7699. (合著者: 陳石)
- "中菲南海仲裁庭邏輯瑕疵初論",《法學評論》, 197, 2016(3), 106-115 頁.(CSSCI)
- "比較法課程和澳大法學院—機遇與挑戰",《東吳大學法學院建院—百周年 慶法學教育學術研討會論文集》(洪家殷著), 2016, 215-228 頁, ISSN978-986-6568-57-2. (合著者: 陳石)

# Rostam Joseph Neuwirth 教授

 "創意經濟中的真實與虛構?",《當東方遇上西方:中國與 巴西對當代法律問題的審議》(編者: Luiz Otávio Pimentel, André Olavo Leite, Muruga Perumal Ramaswamy), Florianópolis: CAXIF and Prava Publications, 2015, 78-134 頁.



## Fernando Miguel Dias Simões 教授

"國際仲裁中的體制文化",《澳大利亞爭議解決學報》, 27(3), 2016年, 第 188-197頁.

# Vera Lúcia Carapeto Raposo 教授

• "衞生法在澳門的適用, 東方與西方文化的交匯處", 《WAML 簡報》, 29, 2016年, 3-4頁.

# 研究活動

# Vera Lúcia Carapeto Raposo 教授

- "處方藥品仿單標示外使用之患者權益以及醫療責任",會議論文集《歐洲政治、經濟與法律會記錄》,2016.
- "《人權與生物醫學公約》的再探: 重要評估", 《國際人權期刊》,2016.
- "歐洲遠程醫學的法律框架 (或缺失)", 《GMS 衛生技術評估》,2016.

# 學術活動

### 稅兵 教授

2016年7月,第七屆"兩岸四地民商法碩博論壇"在吉林大學舉行。本次論壇以"人格權與民法典編纂"為主題,由中國人民大學民商事法律科學研究中心、北京大學法學院、



清華大學法學院、中國政法大學民商經濟法學院、吉林大學法學院、台灣大學法律學院、輔仁大學法律學院、香港城市大學法學院、澳門大學法學院共同發起,旨在培養民商法後備學者,迄今已舉辦六屆。今年論壇吸引了兩岸四地相關領域的 60 多位專家學者及博士生、碩士生。

 稅兵副教授組織並指導了三位澳門大學法學院研究生參加了今年論壇。經 過論壇組委會評審,澳門大學法學院博士生尚珍如的論文獲本次論壇一等 獎,另外兩位碩士同學獲得了二等獎,這是澳門地區高校研究生首次在該論 壇獲獎。

# 第27期(7月/8月2016)

# 學術活動

# Vera Lúcia Carapeto Raposo 教授

### 會議

- 7月7-10日: 歐洲政治、經濟與法律會議 (ECPEL 2016), 布萊頓, 英國. 宣講:
  - 處方藥品仿單標示外使用之患者權益以及醫療責任.
- 8月8-12日: 第22屆世界醫藥衛生法協會會議 官講:
  - 知情同意在多語言和多文化國家之間的實施.
  - 電子健康紀錄是否能促進患者安全?
  - •歐洲藥品仿單標示外使用以及宣傳. (合著者: Dr. Alexandr Svetlicinii)

### 其他活動

- 受邀加入阿爾迪斯葡語國家衛生法協會的理事會.
- 受邀加入國際社會學學報的編委會.

主管: 李秋玲

電郵: denisel@umac.mo

編輯: 洪芷榮

官方電郵: fll.newsletter@umac.mo

